

Raja yang mempunyai kelayakan istimewa

OLEH MICHAEL FOONG

perintah undang perkarahan, untuk menduduki mandat di-negeri-nya dan mengambatkan jabatan agam, Islam.

Sebelum-nya, akan tetap yang menyelarangi negeri-nya yang damai dan mamor yang-lah, anjakan ke-Perang-nya Indonesia seperti yang di-isoqoi oleh lain2 negeri di-Malaysia.

Chabaran

Tetapi pengalaman dan perebutan baginda yang luas telah memberikan pengertian kepada-nya tentang chabaran yang di-jaga oleh ra'ayat-nya, dan baginda tidak-lah mengabaikan tanggungjawab-nya yang lebih penting ialah contoh tauladan yang di-perlihatkan oleh baginda dalam menyokong kerahan tenaga manusia. Pada 7 Macuh tahun ini, sa-waktu berucap dalam satu perbarisan di-Padang Kota Tapling, ketika menganda-

kan kawanan rasmi ka-dae-rah Ila. Baginda menyatakan keagungan menjadi orang kaya dalam pasukan bersenjata, untuk memper tabahkan negara.

Pada hari seke-nya, akan satu majlis jamuan makan malam kerana meng-hormat-nya, baginda telah memulangi kesediaan-nya untuk berkhidmat sa-mula dalam pasukan bersenjata.

Baginda ialah sa-orang major kenorotan dalam Asak Melayu di-Raja.

"Dalam masa chabaran, beta berkhidmat dengan Jasar Melayu. Kira-nya beta di-perlukan lagi, beta sedia berkhidmat sa-kali lagi" tezat-nya.

Baginda telah menepahi kemulian pesat sejak menjadi Raja Muda Perak. Kira-nya sentiasa menyedari hakikat bahawa pada suatu hari, ia akan menjadi Sultan, baginda tidak ragu2 memperluas pengetahuan-nya baik di-dalam mahupun di-luar negeri.

Sa-telah menjadi Raja Muda, dan memulakan perkhidmatan-nya, dengan

☆ LIHAT MUKA 9

SA-BAGAI sa-orang raja yang memerintah sa-buah dari negeri2 yang kaya dan paling maju di-antara negeri dalam Malaysia, Sultan Perak Raja Idris Shah dan Sultan Iskandar Shah mempunyai sa-bagai kelayakan istimewa yang menjadikan sa-begun juta ra'ayat-nya kesin sa-nyang kepada baginda.

Sa-bagai sa-orang pemimpin yang luas, paksakan dia pengetahuan yang mendalam mengenai urusan kenegaraan dan keadilan ra'ayat di-selama perangnya. Baginda dipendai-nya sejak menjadi Raja Muda Perak pada tahun 1949.

Perang kelayakan yang cemerlang itu, baginda telah membuktikan diri-nya bukan saja sa-bagai sa-orang raja, sa-orang sa-orang sahabat. Kitab ra'ayat-nya yang sentiasa memberi perhatian kepada kepentingan mereka.

Bukan simbol

Baginda telah meredakan berulangnya kali bahawa baginda bukan-lah sa-mata2 satu simbol yang memerintah dari segala nangan dan kemewahan dari istana yang indah, tetapi dia adalah orang yang akan beruba, apa saja untuk merasa degup jantung ra'ayat baik berkereta, berpampan atau berjalan kaki.

"Di-negeri Perak, raja di-pandang sa-lumpama sa-orang bapa tempat ra'ayat menyebarkan segala masalah dan kesulitan mereka," baginda pernah beritah.

Kerana itu, ia, baginda telah memperlihatkan bagaimana cara baginda menjadi raja.

Sangat-rafa menyedari betapa perlu-nya perasaan mnhubbah kekal abadi dalam negeri-nya, Raja Idris Shah berhasrat akan dengan tegas menjelaskan bahawa baginda tidak dapat membicarakan kekaruan dan peralihan yang mendan dan orang yang menggunakan ugama untuk kepentingan mereka sendiri.

Menyedari

Baginda menyedar, perubahan pesat ka-arah perubahan dan semifasa bertitik menentang kepentingan-nya mengadatkan perancangan perindustrian yang besar. Dalam men-beritahkannya, pandangan ia dan kebijaksanaan-nya baginda sentiasa meny-orkan peralihan yang tertamat dari mana-mana sa-ahara terburu2 sa-satu rancangan pembe-ruasan luar bandar untuk membangun Perak pada sa-buah dari negeri2 yang maju progressive di-Malaysia.

Sa-bagai ketua ugama Islam di-negeri-nya, baginda memberi perhatian istimewa kepada peralihan sem-

Baginda terkenal bersemangat menjalankan tugas

Dari Muka 3

tentera, baginda telah diangkat menjadi ahli rasmi Majlis Mesuarat Negeri (Exco). Dalam masa ini, baginda telah menagang beberapa tugas rasmi dan telah menjelaiah kawasan luar bandar.

Baginda ketika itu terkenal sa-bagai sa-orang yang penoh bersemangat ketika menjalankan tugas2-nya dengan melakukan lawatan2 yang sukar dan merubaha ka-melaka pelusok di-negeri Perak kerana menaruh ra'ayat.

Dengan semangat dan tenaga yang bagitu juga, Kiri Shah sekarang telah mengadakan kunjungan2 ka-tiap2 daerah di-negeri-nya selek di-tabalikan ketika Sultan pada 26 October tahun lalu.

Berikrar

Dalam titik pertabalan-nya, Sultan Perak telah berikrar akan melaksanakan tugas dan kewajipan-nya yang telah di-serahkan ka-pada-nya sesuai dengan peribadikan negeri dan Federal.

Tiada berapa lama kemudian, baginda telah melawat Kampong Temong.

Perdana Menteri Tengku Abdul Rahman bagi pekah Sri Paduka Baginda Yang di-Pertuan Agung sedang menyampaikan pingat Darjah Utama Seri Mahkota Negara kepada Sultan Perak.



PERDANA MENTERI Tengku Abdul Rahman bagi pekah Sri Paduka Baginda Yang di-Pertuan Agung sedang menyampaikan pingat Darjah Utama Seri Mahkota Negara kepada Sultan Perak.

karya tiga batu dari Tem-berang Iskandar dekat Kuala Kangsar.

Lima hari kemudian, baginda mendengar pula isyarat sa-nibuzka ka-kubur2 nenek moyang-nya dan bermotor di-Sungai Perak ka-Telok Anson bagi melangsang kerana menemui penduduk2 yang tinggal di-sini.

Sa-minggu kemudian, pada 16 November, baginda mengadakan lawatan rasmi ke-selama lima hari ka-dae-rah Kinta. Orang ramai memberi sambutan hangat kepada-nya di-selap tempai yang di-singgahi. Yang sentiasa bersemangat, baginda memenehi sa-satu tanggung jawab-nya yang berat sebagai rambah2 rasmi yang kadans kali menghosankan.

Pada hari esok-nya baginda sa-bertempangan dengan ra'ayat-nya, memberi perhatian berat mengenai hal ehwal mereka yang hanya akan di-perolehi dengan bersam2 mereka dan men-berhatikan mereka bekerja dan bergembira" titah ba-sit.

Dengan titah-nya itu, Raja Idris Shah meneruskan lawatan-nya ka-empat buah daerah di-negeri-nya tanpa mengenal penat lelah sa-hingga akhir tahun itu.

Pada 31 November, baginda melawat sa-lau2 tiga hari ka-daerah Dinding. Di-sini baginda memberi amaran kepada ra'ayat sa-paya jangan menaruh adokkan ugama dengan pe-lilik. Baginda juga mengesakan umat Islam supaya

terpaka tergelat sadikit dan terpaksa berjalan bertongkat ketika melawat Majlis Bandaran Ipoh. Ahli2 Majlis telah menyambut-nya dengan meriah.

Ketika sedang melawat ka-siri-lah, baginda menekankan kepada umum mengenai peribadin raja dalam negara Malaysia yang moden, bahawa Perak tidak pernah merupakan sa-buah negeri yang raja-nya sa-mata2 di-anggap sa-bagai simbol saja.

Bagai 'bapa'

Titah oandna. "Di-negeri Perak, raja yang memerintah di-pandang sa-bagai sa-orang bapa, tempat ra'ayat-nya menyebarkan segala masalah dan kesulitan mereka.

"Sa-orang negeri Perak menyedari sa-penoh2-nya baik demokrasi mereka sa-satu saman beraman apabila orang2 Acheh meng-alakikan mereka mengesakan chare2 memilih pemimpin2 mereka."

Baginda menegaskan bahawa dalam negara Malaysia yang moden, kewajipan sa-sorang Sultan lebeh meluas dari yang terdapat sa-kebunaran yang lalu.

"Sa-orang raja yang memerintah mestilah sentia

☆ LIHAT MUKA 10

Raja Idris sa-orang Sultan yang berperibadi bebas

Dari Muka 9

bekerjasama dengan orang2 bukan Islam dan hidup ber-maslah dalam rukun damai dan bahagia.

Baginda memulakan lawatan-nya sa-lama dua hari ka-daerah Krian pada 3 December dan sa-nibuzka kemudian, pada 9 December kerana memulakan lawatan tiga hari ka-Batang Padang.

Pada hari pertama dalam lawatan-nya ka-Ulu Perak, pada 14 December, Raja Idris Shah telah mengulangi aman-nya terhadap "orang2 yang tidak bertanggung jawab yang mempergunakan ugama untuk menaruh ra'ayat."

Pada 15 December, dalam ucapamelaht tahun baharu-nya, baginda telah menyeru sekalian ra'ayat hidup dalam perasaan mnhubbah dan berbaik2 sanaka.

Mengenai anjakan Indonesia, baginda telah mengingatkan ra'ayat bahawa kewajipan mereka yang mulia ialah mempertahankan kebebasan, kebahagiaan dan chara hidup mereka yang demokrati.

Kebebasan

Dengan menyedari tentang kemungkinan pertemporan bersenjata dengan Indonesia, baginda menyatakan harapan-nya agar ra'ayat akan mempertahankan kebebasan mereka dengan jiwa raga masing2 "tada dan apabila di-per-lukan".

Dalam masa lawatan-nya itu baginda telah memarahkan beberapa upacara hari melakikan batu esak Kiang Simpan Pan-Malaysia berturut2 jika di-Kantaha bingsa memas-

kau sa-buah masjid kecil di- Kampong Chanskap Ibol.

Sa-telah berehat sadikit, baginda telah meneruskan lawatan-nya ka-daerah2 negeri Perak pada bulan March yang lalu. Dalam lawatan-nya ka-daerah Larut dan Matang pada 7 March, baginda telah memarahkan Taman Binatang (Zoo) di-Tapling, yang di-beti nama Idris Binatang Sultan Tapling Shah.

Peribadi bebas

Sa-bagai sa-orang berperibadi bebas, baginda biasa -nya menyuarakan apa yang di-fikirkan betul oleh baginda.

Sa-waktu beritah membuka persidangan Dewan Undangan Perak pada 4 July tahun ini, Sultan Perak telah mengingatkan sekalian ra'ayat bahawa soal menyertakan kemerdekaan Malaysia bukan-lah semata2 tanggung jawab Kerajaan Pusat dan Negeri, tetapi adalah menjadi kewajipan sa-tiap ra'ayat yang ta'at setia kepada negara.

Baginda juga menerangkan tentang perhatian yang sedang di-berikan kepada hal ehwal ugama Islam dan Majlis Ugama dan Adat Istiadat Melayu, supaya sesuai dengan keadaan dan kemampuan zaman sekarang.

Dengan penoh keyakinan kepada kebijaksanaan baginda memerintah negeri, maka seluruh negeri Perak sekarang sedang menyambut hari keputeraan-nya yang ka-40 dengan do'a selamat agar baginda dan Raja Perempuan akan terus memerintah negeri-nya sa-lama beberapa tahun lagi, sentiasa aman damai dan bahagia untuk sekalian ra'ayat.

UCHARAN TAHNIAH KA-BAWAH DUL MULIA PADUKA SRI SULTAN IDRIS ALI ALLAH SHAH KADDASAILLAH, D.M.N., P.J.K., C.M.G. PADA MENYAMBUT HARI PERUSAHAAN KIMIA (T.M.) (CHEMICAL INDUSTRIES (M))

Kilang Tasek Industrial Estate Ipoh. Tel: 71201

Ibu No. 11, Lk Kampong Tel

PERUSAHAAN TEKNOLOGI PETRONAS

PEMANDANGAN KILANG DI-TASEK, IPOH.